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vozy, domíchávače betonu a malá městská 
nákladní vozidla do 5 t.

Poslanci také chtějí, aby všechny nově 
registrované městské autobusy měly nulové 
emise od roku 2030, i když Rada chtěla tento 
požadavek odložit do roku 2035. Zákonodárci 
však přidali možnost, aby členské státy požádaly 
o výjimku do roku 2035 pro meziměstské autobusy 
poháněné biometanem.

Sdružení zastupující evropské výrobce 
vozidel ACEA vyjádřilo obavy, že „cí le 
mohou vyjadřovat ambice na papíře, ale ve 
skutečnosti jsou nedosažitelné.“ Podle ACEA 
výzva nerespektuje nedostatek infrastruktury 
pro nabíjení a doplňování vodíku a nepřináší 
opatření na straně poptávky, která stále výrazně 
zaostává za konvenčními modely.

„Členové ACEA investovali a  vozidla 
s nulovými emisemi jsou připravena k provozu. 
Jenže také zákazníci musí mít důvěru investovat. 
Bez nárůstu počtu dobíjecích a čerpacích stanic 
a následného posílení spotřebitelské poptávky 
budou mít výrobci potíže se splněním těchto 
cílů a budou čelit sankcím, i když dodržování 
závisí na faktorech, které jsou mimo jejich přímou 
kontrolu,“ řekla Sigrid de Vriesová, generální 
ředitelka ACEA.

Nařízení o emisních cílech CO2
pro nákladní vozidla a autobusy

Výbor pro životní prostředí Evropského 
parlamentu potvrdil cíl Evropské komise 45% 
snížení emisí CO2 v období 2030–2034 a 90% 
snížení od roku 2040. Zákonodárci však šli nad 
rámec návrhu Komise na období 2035–2039 
když zvýšili požadavek na 70 % namísto 65 %. 
Postoj výboru dává zelenou poslancům pro 
hlasování na plenárním zasedání 21. nebo 22. 
listopadu, takže je vysoce pravděpodobné, 
že se 90% cíl do roku 2040 stane zákonem, 
protože tuto hodnotu podobně už dřív podpořily 
i členské státy.

Vzhledem k tomu, že vozový park jako celek 
musí tyto cíle splňovat, znamenalo by to, že 
většina vozidel prodaných po roce 2040 bude 
mít nulové výfukové emise, tedy půjde o vozidla 
s elektrickým pohonem s akumulátory nebo 
palivovými články na vodík. I když stále bude 
možné vyrábět některá vozidla se spalovacími 
motory, budou představovat jen zlomek 
z celkového počtu. Podle údajů automobilového 
průmyslu bude k dosažení snížení CO2 o 45 % do 
roku 2030 muset být na silnicích více než 400 000 
nákladních vozidel s nulovými emisemi.

Podle výboru budou cílům snížení CO2 ve 
snaze zlepšit kvalitu ovzduší ve městech podléhat 
také „profesionální vozidla“, jako jsou popelářské 

více na 
www.autoweek.cz



více na 
www.autoweek.cz

Zákaz řízení pro robotaxi Cruise 
Po dvou střetech s chodci už společnost 

Cruise nesmí posílat svá robotaxi do ulic 
San Francisca bez operátora za volantem. 
Kalifornské úřady pozastavily platnost 
povolení pro dceřinou společnost GM na 
neurčito. Při první nehodě chodkyni srazilo 
jiné vozidlo a  odhodilo ji před robotaxi. 

Autonomní auto okamžitě zabrzdilo, ale 
střetu už nedokázalo zabránit. Robotaxi 
nejprve zastavilo, ale pak se snažilo dojet 
ke kraji silnice a žena zaklíněná pod autem 
byla tažena šesti metrů rychlostí 11 km/h. 
Při dalším incidentu vjelo robotaxi Cruise 
do křižovatky na zelenou když před vozidlo 
vstoupil chodec. Software se pokusil 
vyhnout a  zabrzdit. Auto přesto chodce 
srazilo v rychlosti kolem 2 km/h.

Během léta dceřiná společnost General 
Motors Cruise a  sesterská společnost 
Google Waymo dostaly od kalifornského 
úřadu povolení rozšířit své služby bez 
řidiče ač vedení města a četní obyvatelé 
byli proti. Cruise už musela omezit provoz 
po střetu s hasičským vozidlem, když mu 
robotaxi nedalo přednost. Vozidla od 
Waymo mohou ulicemi San Francisca 
i nadále projíždět bez řidiče.

Škoda Auto naznačuje podobu čtvrté generace Superbu
Více než týden před světovou premiérou 

čtvrté generace modelu Superb zveřejnila 
Škoda Auto kresby exteriéru svého 
vrcholného modelu se spalovacími 
motory. Nová podoba nese znaky nového 
designového jazyka Modern Solid. Mezi 
hlavní designové prvky patří vylepšené 
Matrix-LED přední světlomety a zadní světla 
s  krystalickými prvky. Ještě delší a  vyšší 
čtvrtá generace přichází s  vylepšenými 
aerodynamickými vlastnostmi. Zvětšil se 
prostor nad hlavou pro cestující i objem 
zavazadlového prostoru.

Světová premiéra bude vysílána živě 
prostřednictvím platformy Škoda Storyboard 
a YouTube kanálu Škoda 2. listopadu 2023 
v 19:00 SEČ.



nic nemění,“ uvedl Xavier Peugeot, který je ve 
Stellantisu zodpovědný za lehká užitková vozidla.

Stellantis zároveň na testovací dráze Balocco 
představil 12 modernizovaných dodávek ve 
všech segmentech s kompletní obnovou nabídky, 
elektrifi kací druhé generace s prodlouženým 
dojezdem a plně propojenými vozidly pro své 
značky Citroën, Fiat, Opel/Vauxhall, Peugeot 
a Ram. Všechny přebírají design osobních vozů 
a dostávají nové kokpity. Byla optimalizována 
jejich spotřeba a zvýšil se dojezd elektricky 
poháněných variant. Rozšíří se i nabídka vozidel 
s palivovými články.

Nové dodávky jsou Citroëny Berlingo, Jumpy 
a  Jumper, Fiaty Professional Doblò, Scudo 
a Ducato, Opely/Vauxhally Combo, Vivaro 
a Movano, Peugeoty Partner, Expert a Boxer 
a do konce roku 2023 se přidá Ram ProMaster 
EV. Všechny tyto modely budou v následujících 
týdnech a měsících postupně uváděny na trh. 
Přestože nejde o zcela nové modely, ale spíš 
o modernizace stávajících vozidel, přinášejí 
i  mnoho technických inovací vč. full LED 
světlometů.

Nová obchodní jednotka Stellantisu pro užitkové vozy

U evropsko-americké automobilové skupiny 
Stellantis tvoří lehké užitkové vozy třetinu čistého 
prodeje s 1,6 milionu dodaných kusů ročně. Cílem 
je do roku 2030 zdvojnásobit toto množství ve 
srovnání s rokem 2021 a dosáhnout v prodejním 
mixu 40 % elektricky poháněných vozidel. Kromě 
toho se očekává, že příjmy ze servisních činností 
a síťové služby do budoucna vygenerují výnos 
pět miliard eur.

Aktivity užitkových vozidel budou spojeny 
v nové organizační jednotce Pro One. V tomto 
interním oddělení budou defi nována strategická 
rozhodnutí pro značky Citroën, Opel/Vauxhall, 
Peugeot, Fiat Professional a RAM, která budou 
následně realizována jednotlivými značkami 
s tím, že ty nadále ponesou odpovědnost za 
své produkty. „Pro One je interní projekt, s nímž 
chceme posílit naše aktivity v oblasti lehkých 
užitkových vozidel. Zákazník bude i v budoucnu 
chodit k prodejci své značky. U těchto prodejců 
nebude oddělení Pro-One a pro zákazníky se 
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Klasický Ford Mustang s elektrickým pohonem
Automobilový průmysl se mění a  tyto 

změny už zasahují i  do minulosti. Ford 
Mustang z  roku 1965 získal od specialistů 
Alan Mann Racing elektrický pohon ale 
také moderní podvozek, rekuperační 
brzdový systém a  několik dalších 

moderních prvků. Tento projekt resto-mod 
je založen na úspěšném příběhu. Tým 
Alan Mann Racing se proslavil spoluprací 
s Fordem v  letech 1964 až 1969. V únoru 
1964 mu byl zaslán předsériový Mustang 
k  otestování, aby Fordu poslal zpětnou 
vazbu, než novinka dostane homologaci. 
Alan Mann Racing na podzim 1964 vyhrál 
Tour de France v kategorii cestovních vozů, 
což byl první sportovní úspěch nového 
Mustangu. Elektrický Mustang s výkonem 
220 kW (300 k) zrychlí z 0 na 100 km/h za 
5,2 s a s akumulátorem o kapacitě 72 kW 
ujede přes 350 km. Ford vyrobil přes milion 
Mustangů tohoto typu, takže je šance, 
že někteří jejich současní majitelé budou 
ochotni zaplatit za elektrifi kaci svého vozu 
nejméně 200 000 liber (5,7 milionu Kč). 

Realita mění strategii GM v elektromobilitě
Generální ředitelka GM Mary Barraová 

přiznala, že zvyšující se úrokové sazby 
a  rostoucí náklady na akumulátory 
brzdí poptávku po elektromobilech. 
V  listopadu 2020 Barraová oznámila, že 
GM „urychluje své úsilí o globální vedoucí 
postavení v  oblasti elektromobilů.“ 
Společnost investovala víc než 35 miliard 
dolarů do rozvoje nabídky elektromobilů 
a  sítě továren na akumulátory s  cílem 
předstihnout Teslu. Této strategie se GM 
drželo i  během pandemie. Barraová 
v únoru 2022 oznámila, že GM dá urychlení 
přechodu k elektromobilitě přednost před 
krátkodobým ziskem. Teď je náhle po všem. 
Barraová prohlásila, že GM přizpůsobí svou 
výrobu elektromobilů poptávce zákazníků 
namísto aby snižovalo ceny po vzoru Tesly, 
která upřednostňuje objem produkce nad 
ziskem. Barraová oznámila, že budoucí 

programy GM týkající se elektromobility 
budou zpožděny aby inženýři snížili 
výrobní náklady. Místo toho GM investuje 
do restartu stárnoucího Chevroletu Bolt 
EV pomocí levných čínských Li-Fe-Po 
akumulátorů a přestavba obřího závodu 
na výrobu elektrických pick-upů Silverado 
bude odložena.

více na 
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Toyota ukazuje elektrický Land Cruiser
Toyota na Japan Mobility Show 

v  rámci svého závazku mobility pro 
všechny prezentuje elektrická vozidla 
nové generace. Se sedmimístným Land 
Cruiserem Se předvádí, jak by mohlo 
vypadat plně elektrické SUV a studie EPU 

je vizí pick-upu pro elektrický věk. Land 
Cruiser Se, dlouhý 5150 mm, nabízí podle 
výrobce jízdní výkony s vysokým točivým 
momentem typickým pro elektromobily. 
Samonosná karoserie umožní velmi citlivou 
jízdu a jistotu na nerovném terénu.

Koncept středně velkého pick-upu 
nové generace EPU pro až pět osob 
nabízí vysokou odolnost pro vytvoření 
praktického elektromobilu. S  délkou 
5079 mm a dvojkabinou se samonosnou 
konstrukcí vytváří také všestranně 
využitelnou ložnou plochu. Zadní část 
kabiny je propojena s  nákladovým 
prostorem aby podporovala různé 
způsoby mobility včetně outdoorových 
aktivit.

Varování pro trh s elektromobily: 
Čína omezuje export grafi tu

Čína omezí vývoz grafi tu – klíčový nerost 
pro výrobu akumulátorů pro elektromobily. 
Oficiálně to je z  důvodů národní 
bezpečnosti. Čína bude od 1. prosince 
vyžadovat vývozní povolení pro syntetický 
grafit, včetně vysoce čistého, vysoce 
tvrdého a  vysoce koncentrovaného 
syntetického grafi tu, a pro přírodní vločkový 
grafit. Podle US Geological Survey se 
globální trh s grafi tem od roku 2018 rozrostl 
o 250 %. Turecko (27,3 %) a Brazílie (22,4 %) 
vlastní polovinu přírodních zdrojů grafi tu. 
Čína je až na třetím místě s 16 %. Jenže 
Čína je největším světovým producentem, 
který poskytuje 67 % globálních dodávek 
v  přírodní formě a  zušlechťuje víc než 

90 % grafitu na materiál používaný 
prakticky ve všech anodách akumulátorů 
elektromobilů. Zatím není jasné, jak daleko 
Čína omezení vývozu grafi tu dotáhne. Je 
však jasné, že tím budou ovlivněny ceny. 

více na 
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Castrol zavádí nové obaly s méně plasty
Společnost Castrol představila nový 

design své řady lahví pro doplňování 
maziv na evropský trh. Nově navržené 

lahve jsou k dispozici všem automobilovým 
servisům a  maloobchodníkům od září 
2023 ve velikostech 0,5 l, 1 l, 4 l a 5 l. Jejich 
výhodou je, že v porovnání s předchozími 
lahvemi zabírají v  regálech méně místa 
a snadněji se přepravují. Nová pětilitrová 
lahev společnosti Castrol v Evropě využívá 
o  20 % méně plastů než předchozí 
pětilitrová lahev, která je jedním 
z  nejprodávanějších produktů značky 
Castrol. Očekává se, že v  Evropě nové 
lahve ušetří přibližně 1000 tun plastu ročně 
(ve srovnání s předchozími malými lahvemi 
a v součtu s celým sortimentem lahví).

Tatra představila Force e-Drive s palivovými články
Tatra v  Ostravě během konference 

H2 Fórum 2023 ve světové premiéře 
představila vůz Force e-Drive s pohonem 
využívajícím palivové články na vodík. 
Společnost Tatra Trucks, kterou vlastní 
Czechoslovak Group a  Promet Group, 
pracuje na několika vývojových projektech 
týkajících se moderních pohonných 
systémů pro nákladní vozy. Jedním z nich 
je i vůz s vodíkovými palivovými články. 
Prototyp vznikl ve vývojovém týmu v němž 
spolupracují společnost Tatra Trucks, 
Centrum výzkumu Řež, firma Devinn 
a Vysoká škola chemicko-technologická 
v Praze. Základem prototypu je 3. generace 
modelové řady Force. Má osmikolový 
podvozek s  centrální nosnou rourou, 

výkyvnými polonápravami v konfi guraci 
1+3 a  pohonem tří náprav. Prototyp 
s celkovou hmotností 45 t je konstruován 
pro použití v těžařském průmyslu. Trakční 
elektromotor má trvalý výkon 480 kW, 
maximální výkon 580 kW a točivý moment 
2300 N.m.
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Personálie z

Škoda Auto hledá specialistu na řízení strategie
Škoda Auto začala pro Mladou Boleslav 

shánět specialistu na řízení výrobní 
strategie značky. Nabízí věrnostní bonusy 
i  bezúročnou půjčku na nákup auta. 
Specialista bude mít za úkol podporovat 
klíčové strategické projekty v  oblasti 
výroby a logistiky, identifi kovat strategické 
možnosti a  trendy, rozvíjet strategické 
příležitosti, realizovat strategické činnosti 
podle požadavků vedoucích pracovníků, 
působit jako místní kontaktní osoba pro 

operativní záležitosti související se strategií 
výroby a logistiky, spolupracovat v rámci 
koncernu Volkswagen a Brand Group Core 
na strategických a speciálních projektech, 
připravovat kvalitní prezentace a analýzy 
pro představenstvo a vedení společnosti 
a  vést speciální projekty. Musí mít 
vysokoškolské vzdělání v oboru podnikové 
strategie, strojírenství nebo finance 
a aktivní znalost anglického jazyka. Může 
i občas pracovat z domova.

Hanušová a Krutilek opět v představenstvu Eurofi nas
Česká leasingová a fi nanční asociace 

(ČLFA) bude mít i  na příští dva roky 
zástupce ve vedení Eurofi nas – Evropské 
federace asociací fi nančních domů. Do 
představenstva asociace byli zvoleni Jana 
Hanušová, předsedkyně představenstva 
ČLFA a  generální ředitelka společnosti 
ESSOX, a  také Jaroslav Krutilek, generální 
tajemník ČLFA.

Eurofi nas na celoevropské úrovni 
zastupuje 16 národních asociací, které 
sdružují fi nanční domy, specializované 
banky a mimobankovní fi nanční instituce se 
zaměřením na spotřebitelské fi nancování. 
Dohromady Eurofi nas reprezentuje v Bruselu 
490 fi nančních institucí, které mají v portfoliu 
fi nancování v objemu téměř 1,3 bilionu eur.

„Eurofi nas zastupuje v  oblasti 
spotřebitelského fi nancování zájmy členů 
ze 16 národních trhů Evropské unie. Přes 
odlišnou národní legislativu i  tržní zvyklosti 
máme všichni řadu společných zájmů, 
od digitalizace fi nančních služeb až po 
fi nancování zelených projektů a  rozvoji 
nízkoemisní dopravy. Pro české fi nanční 
instituce je výměna zkušeností s  jinými 
evropskými zeměmi velmi důležitá – 
i  díky ní můžeme zvládnout významné 
projekty napoprvé a lépe pomáhat svým 
klientům, aby i  oni výzvy současné doby 
úspěšně zvládli,“ uvedla Jana Hanušová, 
předsedkyně představenstva České 
leasingové a fi nanční asociace.

více na 
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Evropští dodavatelé varují před cly 
na čínské elektromobily

Organizace dodavatelů v automobilovém 
průmyslu CLEPA uvádí, že evropské regulační 
orgány by se měly raději snažit vytvořit 
infrastrukturu pro dostupnou elektrickou mobilitu 
než se zaměřovat na protekcionistické tarify 
proti autům vyrobeným v Číně. Představitelé 
organizace dodavatelů CLEPA uvedli, že jakákoli 
cla, uvalená na dovoz čínských elektrických 
vozidel do Evropy, by mohla být bumerangem 
proti evropským společnostem.

„Evropská komise zahájila vyšetřování 
čínských vládních dotací a  pobídek pro 
elektromobily v návaznosti na obavy, že by 
evropské automobilky mohly čelit nekalé 
konkurenci. Zatímco tento problém by mohl být 
vnímán jako výhra pro evropské spotřebitele, 
obchodní válka s Čínou, vyvolaná zavedením 
cel, by mohla poškodit evropský průmysl,“ řekl 
výkonný ředitel CLEPA Benjamin Krieger.

Automobilky, jako BMW a  Mercedes-
Benz, vyvážejí auta do Číny, zatímco čínské 
značky odebírají součástky od evropských 
dodavatelů, kteří tam mají továrny. „V čínských 
elektromobi lech je spousta evropské 
technologie,“ řekl Krieger. „Evropští dodavatelé 

nabízejí přesvědčivé produkty a ty lze nalézt ve 
vozidlech po celém světě. Uplatnění tarifů by 
mělo dopad i na jejich podnikání,“ dodal.

Náklady na výrobu elektromobilů se v Evropě 
staly hlavním tématem, přičemž pouze jedna 
automobilka, Citroën, je připravena nabídnout 
elektromobil vyrobený na kontinentu za cenu 
nižší než 25 000 eur. Několik čínských společností 
dosahuje úspěch tím, že cenově podbízí evropské 
elektromobily, ale panují obavy, že to, co je nyní 
pramínek, by se mohlo stát záplavou. 

Vloni čínské značky v Evropě prodaly 100 
000 elektromobilů, zatímco západní značky, 
které vyrábějí vozidla v Číně, jako BMW, Tesla 
a Renault (Dacia), do Evropy vyvážely ještě víc. 
Studie PwC tvrdí, že do roku 2025 by se v Evropě 
mohlo prodávat celkem 800 000 elektromobilů 
vyrobených v Číně.

Spíš než na cla by se podle Kriegera 
evropští zákonodárci měli zaměřit na vytvoření 
infrastruktury, která podpoří levnější elektromobily, 
včetně zajištění dodávek surovin pro akumulátory, 
na čemž podle něj Čína pracuje už desítky let, 
a na poskytování cenově dostupné udržitelné 
energie.
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Značky skupiny Stellantis, v čele s Peugeotem, 
Citroënem, Fiatem a Opelem, se pravděpodobně 
také nezúčastní. Generální ředitel společnosti 
Stellantis Carlos Tavares nehodlá utrácet miliony 
za účast na autosalonech a automobilka zrušila 
i plán účasti na technologickém veletrhu CES 
2024.

Skupina Renault naopak nedávno uvedla, 
že po velmi příznivém vyhodnocení účasti na 
zářijovém IAA v Mnichově se příští rok zúčastní 
autosalonů v Ženevě a Paříži. Organizátoři také 
uvedli, že jsou v kontaktu s 20 čínskými značkami 
a doufají, že se zúčastní alespoň dvě třetiny 
z nich.

Na jednu stranu se nelze evropským 
automobilkám divit, že po zkušenosti z roku 2020 
a následné aroganci ženevských pořadatelů 
nemají chuť se autosalonu zúčastnit. Současně 
se tím ovšem připravují o možnost předvést 
své kvality a  technickou vyspělost v oblasti 
elektromobility a vylepšit svůj obraz v rostoucím 
přívalu kritiky ze strany médií a politiků. Přenechat 
možnost prezentovat se, obsazovat první stránky 
médií a především získávat prostor v sociálních 
sítích pro zatím stále ještě druhotřídní čínské 
značky se může brzy vymstít. Nelze se pak 
divit, že v Bruselu jsou představitelé evropského 
automobilového průmyslu zcela bezmocní proti 
politikům, kteří jsou pod vysoce účinným tlakem 
mladých aktivistů z nevládních organizací.

Německé značky odmítají účast 
na autosalonu v Ženevě

Ženevský autosalon býval nedílnou součástí 
kalendáře automobilek. Po fi asku z roku 2020, 
kdy byl zrušen jen pár hodin před otevřením, což 
způsobilo zúčastněným automobilkám ztráty 
v řádu mnoha desítek milionů eur, slibuje pro rok 
2024 proměnu v „cenově dostupnou“ událost. 
Autosalon se má konat v nezvykle časném 
termínu od 26. února do 3. března na tradičním 
místě v kongresovém centru Palexpo poblíž 
ženevského letiště. Restart při příležitosti 100. 
výročí ovšem proběhne bez německých značek 
– BMW, Mercedes-Benz, Audi a Volkswagen 
nebudou na výstavě přítomny.

„Po pečlivém zvážení se Mercedes-Benz 
nezúčastní ženevského autosalonu v roce 2024,“ 
sdělil mluvčí Mercedesu-Benz. Audi uvedlo: 
„V roce 2024 tam nebudeme. Ale toto není 
obecné rozhodnutí proti Ženevě.“ BMW se na 
výstavě nezúčastní poté, co reorganizovalo 
své marketingové aktivity a hodlá víc využívat 
sociální média a živé vysílání: „Přidali jsme naše 
vlastní nové formáty, jako je NextGen, a zároveň 
vyřazujeme stávající formáty. To zahrnuje 
vystoupení v Ženevě, Paříži a Detroitu.“

V Ženevě nebude zastoupena ani vedoucí 
značka VW Group Volkswagen osobní vozy, 
nicméně ostatní značky koncernu, tedy Škoda, 
Seat/Cupra a Porsche o případné účasti v Ženevě 
ještě nerozhodly. Nicméně pravděpodobnost 
jejich účast je velmi malá.
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Požadavek na kamiony s nulovými emisemi
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Velké globální společnosti tlačí na Evropský 
parlament, aby upřednostnil kamiony s nulovými 
emisemi. Čtyři velké společnosti vyzvaly 
zákonodárce, aby přijali ambiciózní normy 
CO2, které podpoří výrobu nákladních vozidel 
s  nulovými výfukovými emisemi a  odmítli 
obnovitelná paliva jako budoucí cestu 
k dekarbonizaci těžkých nákladních vozidel.

Společnosti IKEA, Geopost, Maersk 
a Unilever, každá s velkým vozovým parkem 
nákladních vozidel, napsaly otevřený dopis 
europoslancům ve výboru pro životní prostředí 
Evropského parlamentu před hlasováním 
o legislativě, která má omezit uhlíkovou stopu 
nákladních automobilů, autokarů a autobusů. 
Tyto společnosti jsou součástí EV100+, globální 
iniciativy pro vozidla s nulovými emisemi, kterou 
vede nezisková organizace Climate Group.

V  dopise společnosti, které se zavázaly 
provozovat do roku 2040 čistá nákladní vozidla, 
argumentují, že jejich ambiciózní cíle vyšlou 
trhu investiční signál a zvýší dostupnost vozidel 

s  nulovými výfukovými emisemi. Tyto čtyři 
společnosti „důrazně doporučují“, aby poslanci 
Evropského parlamentu podpořili cíl snížení emisí 
CO2 o 70 % do roku 2035 a 92,5 % do roku 2040. 
Parlamentní zpravodaj Bas Eickhout, zelený 
zákonodárce, který nedávno převzal funkci po 
bývalém europoslanci Yannicku Jadotovi, zašel 
ještě dál a požaduje 100% cíl snížení emisí do 
roku 2040.

„Je zásadní, aby EU přijala ambiciózní cíle 
pro silniční dopravu, aby se toto odvětví do 
roku 2040 dekarbonizovalo a aby EU zůstala 
konkurenceschopná vůči rostoucí mezinárodní 
konkurenci. Jako společnost provozující 
všechny druhy dopravy víme, jak důležité je 
upřednostňovat biopaliva a e-paliva pro letectví 
a zaoceánskou lodní dopravu, které nemohou 
být elektrifikována,“ řekl Kenny Kristensen 
z dánského námořního gigantu Maersk.

Elisabeth Munck af Rosenschöld, manažerka 
pro globální udržitelnost v  IKEA, uvedla, že 
společnost podporuje výzvu k přísnějším cílům 
snižování emisí CO2: „Je naléhavé dosáhnout 
pozitivní bod obratu, kdy se nákladní doprava 
s nulovými emisemi stane novou normou.“

Nákladní automobily tvoří přibližně 2 % silniční 
dopravy v EU, ale jsou zodpovědné za více než 
čtvrtinu emisí ze silnic EU.
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byla zrušena, což přivedlo prezidenta Emmanuela 
Macrona do problémů.

To zřejmě vytanulo na mysli mnoha politikům 
při čtení nedávné analýzy německého think-
tanku Agora Energiewende o nově vytvořeném 
trhu EU s uhlíkem pro silniční dopravu a budovy. 
Podle ní nedostatek opatření v oblasti klimatu 
povede k tomu, že až ETS 2 v roce 2027 vstoupí 
v platnost, cena uhlíku v EU z paliva pro automobily 
a domácnosti vzroste nad 200 eur za tunu a ceny 
u pump by tak mohly vyskočit o 40 centů (10 Kč) 
za litr – daleko nad slibovaných 10 centů (2,5 Kč). 
Němečtí vědci proto navrhují už nyní zvýšit domácí 
ceny uhlíku, aby se předešlo cenovému šoku.

Takže za předpokladu, že se to stane, vyrazí 
v roce 2027 Gilets Jaunes znovu do ulic? Odpověď 
není tak jednoznačná. V  jádru je poučení 
Žlutých vest jednodušší: fi nanční přetěžování 
znevýhodněných vede k protireakci. Jakékoli 
společenské rozhodnutí, ať už se jedná o klima 
nebo jakékoli jiné téma, by nemělo nepřiměřeně 
dopadat na ty již zbídačené. Daně, které postihují 
ty nejméně schopné platit, jsou špatně vytvořeny. 
ETS 2 je jen dalším nástrojem v souboru nástrojů EU 
pro zmírňování klimatické změny. Změna klimatu 
sama o sobě neúměrně ovlivní chudé. 

A pokud se máme za každou cenu vyhnout 
rušivým protestům, zaměřil bych vaši pozornost 
i na muže a ženy, kteří se lepí na silnici, vnikají na 
letiště a házejí barvy na umělecká díla. Nemusí 
nosit žluté vesty, ale jejich společenský dopad je 
také těžké ignorovat.

Vítejte u zpráv Euractivu o mobilitě z celé 
Evropy.

Analýza naznačuje, že trh EU s uhlíkem pro 
silniční dopravu a budovy (známý jako ETS 2) 
může znamenat zvýšení cen daleko nad 45 eur 
slíbených Evropskou komisí, což vyvolává obavy, 
že budou následovat protesty proti výraznému 
zdražování pohonných hmot.

Mluvíme samozřejmě o žlutých vestách. Gilet 
Jaunes bylo hnutí ve Francii, které vzniklo koncem 
roku 2018 v opozici k ekologickým daním na benzin 
a naftu. Demonstranti si oblékli refl exní vesty, které 
se staly jejich vizitkou. Hnutí přijalo myšlenku, že 
bohaté politické elity ve jménu klimatu uvalují 
stále vyšší daně na obyčejné lidi. Zelené daně 
na pohonné hmoty znamenaly, že obyčejní 
lidé museli víc platit za jízdu auty, což jim bránilo 
pracovat a absolvovat základní pochůzky. Vyšli do 
ulic, aby demonstrovali, že to zašlo už příliš daleko. 
Protesty se změnily v násilné, auta hořela, okna 
byla rozbitá a budovy byly poničeny. 

Ačkoli akce Gilets Jaunes trvaly relativně krátce, 
jejich vliv byl obrovský. Daň z pohonných hmot 

Hrozba vyšších cen pohonných hmot 
oživuje hrozbu žlutých vest
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Situace na trhu ojetých aut

Průměrná cena narostla meziročně o 3,8 %, 
tedy o 11 000 Kč, na 298 000 Kč. Je to o 2000 Kč 
víc než na konci pololetí, kdy průměrná cena 
ojetého auta činila 296 000 Kč. Průměrné stáří 
vozů se meziročně nezměnilo, stále činí 9,3 roku. 
Auta s českým původem nepatrně omladila na 
7,7 roku, auta se zahraničním původem naopak 
mírně zestárla na 10,8 roku.

Průměrný nájezd kilometrů u prodávaných 
ojetých vozů meziročně klesl ze 153 000 km na 
146 000 km. Příčinou může být častější stáčení 
tachometrů. Vzhledem k průměrnému stáří aut 
a vysokému podílu aut se vznětovými motory 
by průměrný nájezd měl být vyšší. K manipulaci 
nájezdem kilometrů dochází minimálně u třetiny 
prodávaných ojetin, v případě aut dovezených 
ze zahraničí je častější. 

Podíl aut, u nichž prodejci uvádějí, že jsou 
po prvním majiteli, meziročně klesl o 2 % z 47,9 % 
na 45,9 %. To však neodráží realitu a ukazuje na 
další klamnou praktiku prodejců. Je prakticky 
nemožné, aby při průměrném stáří 9,3 roku byla 
polovina aut po prvním majiteli a v případě 
dovozů dosahuje průměrné stáří vozů téměř 11 
let, takže pravděpodobnost, že jsou po prvním 
majiteli, je rovněž nízká. 

Podíl osobních ojetých aut, u  kterých 
bylo v inzerci uváděno, že nebyla v minulosti 
havarovaná, činil letos 99,40 %. Ve skutečnosti 
je v případě desetiletých aut, což je přibližně 
průměr trhu, po havárii 60 % z nich. Zatajování 
havárií patří mezi nejčastější nekalé praktiky při 
prodeji ojetých aut.

Souhrn informací a statistik z trhu ojetých 
vozidel Cebia Summary za 1-3Q/2023.

Trh ojetých vozidel letos nabízí větší výběr 
vozů než v loňském roce. Počet aut, ze kterých je 
možné vybírat, vzrostl meziročně o 4,5 %. Přibývají 
auta s  českým původem a  naopak dovoz 
ojetých aut klesá. Za tři čtvrtletí se dovezlo o 6,5 %
 méně ojetých vozů než ve stejném období loni.

„Za zvyšující se počet ojetých aut s českým 
původem může to, že se lidé začali zbavovat 
druhých vozů v rodině. Na trhu přibylo zejména 
modelů Škoda Octavia. Z toho, že se meziročně 
i mezikvartálně prodloužila doba prodeje, je 
patrné, že zájem o auta se nezvyšuje. Naopak 
v září trh zaznamenal meziroční propad prodejů 
o zhruba 5 %, takže lidé kupovali auta méně 
než v srpnu, což je neobvyklé,“ říká Martin Pajer, 
ředitel společnosti Cebia, která dlouhodobě 
monitoruje trh ojetých vozidel.

Počet aut, která mají při prodeji uvedený 
český původ, se meziročně zvýšil ze 44,4 % 
na rovnou polovinu nabídky (50 %). Počet 
aut s německým původem klesl o 1,6 % na 
18,9 %. Z hlediska původu aut se trh stále víc 
diverzifi kuje, což dokazuje dlouhodobě klesající 
podíl aut z tradičních zemích, jako jsou Itálie či 
Rakousko, a naopak rostoucí příliv vozů z USA 
a Kanady. V případě zaoceánských států je 66 % 
dovezených ojetých aut po velké havárii. Pro 
neseriózní prodejce to představuje výrazně vyšší 
marži než u nehavarovaného auta.

více na 
www.autoweek.cz


